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شاهين ايزديار اعجوبه ورزش ايران 
سعيد احمديان
     گفت و گو

در بازي هاي پاراآسيايي جاكارتا بود؛ 
ستاره اي كه با كس�ب 6 مدال طلا و 
يك نقره بهترين ورزشكار مسابقات بازي هاي پاراآسيايي لقب 
گرفت. ايزديار كه خيلي ها او را مايكل فلپس ايران مي نامند، در 
گفت وگ�و ب�ا »ج�وان« از راز موفقيت�ش صحبت كرده اس�ت. 
با توجه به ش�رايطي كه داشتيد چه ش�د كه سمت شنا 
آمديد؟ انتخاب خودتان بود يا خانواده؟از روزي كه اين 

ورزش را آغاز كرديد صحبت  كنيد. 
به اجبار خانواده بود كه از 9 س��الگي ش��نا را ش��روع كردم، ش��نا را نه 
تنها دوست نداش��تم، بلكه از اين ورزش بدم هم مي آمد. از آب خيلي 
مي ترسيدم و گريه مي كردم و داخل آب نمي رفتم. به همين دليل چيزي 
را كه ديگران در 12 جلسه ياد مي گرفتند، من در يك سال ياد گرفتم. در 
ادامه اما كم كم از اين ورزش خوشم آمد و با جمع آشنا شدم و دوست و 

رفيق پيدا كردم تا اينكه در 14 سالگي به تيم ملي دعوت شدم. 
 روزهاي اولي كه شنا را آغاز كرديد آيا به جايي رسيد كه 
با خانواده در ميان بگذاريد كه اين رش�ته را رها و ورزش 
ديگري را آغاز كنيد يا با خودتان گفتيد كه سعي مي كنيد 

با آن كنار بياييد؟
من قبل از شنا، ژيمناس��تيك و تكواندو كار مي كردم اما اين رشته ها 
را كنار گذاشتم و به س��مت ش��نا آمدم. با توجه به مشكل دستم،در 
ژيمناس��تيك فقط حركت هاي زميني را مي توانستم انجام دهم و در 
اين رشته  آينده اي نداشتم و به دليل اينكه پدرم تكواندوكار بود ورزش 
تكواندو را انجام مي دادم اما چون ورزش سنگيني بود، كنار گذاشتم و به 
سمت شنا آمدم. در يك سال اول زياد پيش آمد كه با خانواده صحبت 
مي كردم با توجه به اينكه شنا را دوست ندارم، اين ورزش را ادامه ندهم 
ولي خب خدا را شكر سماجت خانواده و تشويق هايشان باعث شد تا 

شنا را ادامه دهم و الان به اين موفقيت ها برسم. 
پ�س در حال حاضر پش�يمان نيس�تيد و اگ�ر برگرديد 
به عقب ديگر ش�نا برايتان يك رش�ته دوست داشتني 

خواهد بود؟
قطعاً، در صورتي كه آن سال ها اين موفقيت را مي ديدم، با شور و ذوق 

بيشتري اين رشته را ياد مي گرفتم. 
برنامه تمريني تان با توجه به اينكه از 9 س�الگي ش�نا را 
آغاز كرديد، چگونه بود و در اين سال ها با چه تمريناتي 

توانستيد به اين سطح از موفقيت برسيد؟
اوايل هفته سه جلسه بود، در ادامه تا 14 سالگي هفته اي شش جلسه و 
هر روز شد. وقتي وارد تيم ملي شدم، تمريناتم هفته اي 9 جلسه يعني 
يك روز يك جلسه و يك روز دو جلسه ش��د. بعد هفته اي 12 جلسه 
يعني هر روز دو جلس��ه و اين اواخر هم براي مس��ابقات پاراآسيايي 

هفته اي 15 جلسه تمرين مي كردم. 
در صحبت هايتان اش�اره كرديد كه ژيمناس�تيك چون 
آين�ده اي نداش�ت، اي�ن ورزش را ره�ا كردي�د. به نظر 
مي رس�د از همان نونهالي، به ورزش به چش�م حرفه اي 
نگاه مي كرديد و اينكه بتوانيد به تيم ملي برسيد و اهداف 

ديگر. هدفگذاري تان چه بود؟
هر چند اوايل از ش��نا بدم مي آمد اما وقتي دس��ت چپ و راس��تم را 
شناختم، با خودم گفتم من كه الان وقت مي گذارم و خانواده اين همه 
هزينه كرده اند تا آخرش بروم ببينم چه مي ش��ود. ادامه دادم و ادامه 
دادم و ادامه دادم تا به امروز رسيدم. تا 14 سالگي با افراد عادي در كرج 
تمرين مي كردم و اطلاعي نداشتم كه كميته پارالمپيكي يا فدراسيون 
ورزش جانبازان و معلولاني هست. توس��ط پدر يكي از بچه هايي كه 
شناگر بود و جانباز بود به هيئت ورزشي جانبازان كرج معرفي شدم. 
سال 86 مسابقات كشوري جانبازان و معلولان در مشهد برگزار شد و 
من با توجه به اينكه با افراد سالم تمرين كرده بودم، ركوردم پايين تر از 
ديگران بود و سه مدال طلا كسب كردم و ستاره مسابقات شدم. سال 
بعد از آن هم به تيم ملي دعوت شدم و اين باعث شد تا خيلي منسجم تر 

و محكم تر هدف هايم را از ورزش پيگيري كنم. 
مسابقات پاراآس�يايي گوانگژو 2 طلا، يك نقره و 3 برنز 
كس�ب كرديد اما در دوره بعد در اينچئون 6 نقره و يك 

برنز، چه شد اين اتفاق افتاد؟
مسابقات پاراآس��يايي گوانگژو اولين دوره اين مس��ابقات بود و خيلي 
شناخته شده نبود و توانستم با ركوردهاي خوب علاوه بر كسب مدال، دو 
ركورد آسيا را هم بزنم. در اينچئون با وجود اينكه از نظر ركوردي نسبت 
به دوره قبل بهتر شده بود و ركوردهاي ملي را هم زدم اما رقيب چيني ام 
همه مدال هاي طلاي من را تبديل به نقره كرد، اي��ن در حالي بود كه 

ركوردهايم بهتر شده بود اما رقيب هايم قطعاً بهتر تمرين كرده بودند. 
شرايط تمريني هم تأثير داشت اينكه سبب شود نتايج 

گوانگژو تكرار نشود؟
 شرايط تمريني ام نس��بت به گوانگژو براي بازي هاي آسيايي اينچئون 
خوب بود و يك ماه قبل از مسابقات پاراآس��يايي چين براي تمرين به 
مش��هد رفته بودم و در حال حاضر نزديك به هش��ت سال است كه در 
مشهد تمرين مي كنم. براي مسابقات اينچئون هم خوب تمرين كرده 
بودم و ركوردهايم هم بهتر شده بود اما قسمت بود نسبت به دوره اول 
پاراآسيايي در دومين دوره كه در كره برگزار شد، طلا نگيرم تا تلنگري به 
من بخورد كه قوي تر، محكم تر و با انگيزه بيشتري تمرين كنم و همان جا 

هم به مردم قول دادم كه در دوره بعدي يعني جاكارتا جبران مي كنم. 
در جاكارتا خيلي هم فوق العاده بوديد. از رفتن به مشهد 
صحب�ت كرديد.مهاجرت به دلي�ل ورزش حتماً تصميم 

بزرگ و سختي بود!
سال 89 با تش��خيص پدر و مادرم و با پيش��نهاد آقاي محمدحسين 
اقبالي كه آن زمان سرمربي تيم شنا بودند و الان رياست انجمن ورزش 
جانبازان و معلولان را بر عهده دارند، به مشهد رفتم. مشهد براي ورزش 
معلولان امكانات بيشتري نس��بت به كرج و تهران دارد. در اين شهر 
جانبازان و معلولان اس��تخر اختصاصي دارن��د و از همه مهم تر اينكه 
آقاي مهدي ضيايي مربي تيم شناي جانبازان و معلولان در اين شهر 
سكونت دارند. به هر حال چنين شرايطي براي يك بچه 13 ساله خيلي 
س��خت بود كه هزار كيلومتر دور از خانواده بخواهد زندگي كند. يك 
سال دائم در هتل يا در زائرسراي بهزيستي كه توسط خانم مرادي از 
اداره بهزيستي كرج هماهنگ شده بود، زندگي مي كردم. البته بعضي 
وقت ها هم كه كارمندان بهزيستي از ش��هرهاي ديگر براي زيارت به 
مشهد مي آمدند و از زائرسرا استفاده مي كردند، من بايد بيرون مي رفتم 
و آواره بودم. يك سال اول شرايط خيلي برايم سنگين بود و واقعاً سختي 
زيادي كشيدم و الان نزديك به پنج سال است كه خودم واحد مسكوني 

مستقل گرفته ام، ولي باز هم مشكلات دوري از خانواده هست. 
اما خب اين سختي ها امروز به بار نشسته است و نتيجه 

آن را داريد مي بينيد. 
بله، خدا را شكر همه اتفاق ها و سختي ها را تحمل كردم، خيلي چيزها 
را از دست دادم كه در حال حاضر توانس��تم اين افتخارات و مدال ها 

را كسب كنم. 

به امكان�ات تمريني مناس�ب براي معلولان در مش�هد 
اشاره كرديد. در كرج يا تهران اين امكانات فراهم نبود؟ 

مسئولان همكاري نمي كردند؟
يكي از دلايلي كه باعث شد به مشهد بروم، بي مهري بود كه به شناي 
معلولان مي شد، نه تنها من، بلكه كل بچه ها رنج مي بردند. استخر در 
اختيارمان نمي گذاش��تند يا آبش گرم بود يا سانسي به ما اختصاص 
نمي دادند يا ساعت سانس��ي كه به ما مي دادند بد بود، به عنوان مثال 
ساعت سانس 10 تا 12 ش��ب را به ما مي دادند كه اصلًا ساعت خوبي 
براي تمرين نيست و با توجه به اينكه ما دانش آموز بوديم و بايد ساعت 6 
صبح به مدرسه مي رفتيم، ساعت مناسبي نبود تا اينكه به مشهد رفتم و 

تمريناتم را در اين شهر ادامه دادم. 
درباره مس�ابقات جاكارتا صحبت كنيم؛ مسابقاتي كه با 
كس�ب 6 مدال طلا و يك نقره ش�اهكار كرديد و ستاره 
مسابقات لقب گرفتيد. جالب بود قبل از مسابقات هم با 
قاطعيت قول كسب 6 طلا را داده بوديد كه نشان مي داد 

اراده فولاديني براي موفقيت داريد. 
من براي اين مسابقات خيلي سختي كشيدم و قول داده بودم در جاكارتا 
جبران مي كنم. تمرين هاي بسيار سختي را انجام داده بودم و به خودم 
شك نداشتم كه بهترين نتيجه را مي توانم بگيرم. البته مسابقه است و 

قابل پيش بيني نيست و هزار و يك اتفاق ممكن است در آن بيفتد. 
اما به هر حال اين قول را شما داديد. 

بله، در فضاي مجازي اين قول را به مردم دادم و خدا را شكر مي كنم كه 
توانستم به آن عمل كنم و پرافتخارترين ورزشكار بازي هاي پاراآسيايي 

ش��وم و اين افتخار از بين ورزش��كاران 43 كشور آس��يايي به يك 
ورزشكار ايراني برسد. 

به فضاي مجازي اشاره كرديد. شما قبل از مسابقات، 
استفاده از شبكه هاي اجتماعي را كنار گذاشتيد، 
اين در حالي بود كه در بازي هاي آسيايي شاهد 
بوديم كه يك�ي از اعضاي تيم فوتب�ال اميد در 
شب مس�ابقه تا صبح در ش�بكه هاي اجتماعي 
فعال بود و حتي اس�توري هم گذاشته بود، اين 

مسئله هم س�بب ش�د تا از تيم اخراج شود و به 
تهران بازگردد. همين مي شود كه يكي مثل شاهين 

ايزدي�ار با مديريت، فض�اي مجازي را كن�ار مي گذارد و 
موفق مي شود و يكي ديگر هم مي ش�ود مثل ملي پوش 

تيم فوتبال اميد كه راه به جايي نمي برد!
 زندگي قهرماني حرفه اي، مي طلبد اگر آدم مي خواهد  كاري انجام دهد، 

صددرصد توان و انرژي اش را براي به سرانجام رساندن آن كار بگذارد. من 
هم هدفم موفقيت در جاكارتا بود  به همين دليل تمام تمركزم را روي 
موفقيت در اين مسابقات گذاشتم و  50 روز قبل از مسابقات پاراآسيايي 
جاكارتا يك پس��ت در اينستاگرام گذاش��تم و از هوادارانم خداحافظي 
كردم و گفتم ان شاء الله پست بعدي با 6 مدال طلا. تصميم براي دوري از 
فضاي مجازي به  اين دليل بود كه مي خواستم از حاشيه ها دور باشم، با 
توجه به اينكه در دنياي مجازي بسياري از خبرها دروغ است، احياناً اگر 
خبري منتشر شد، درگير آن نشوم. خيلي خبرها ممكن بود ناراحتم كند 
و روحيه ام را به هم بريزد يا حرفي از سمت كسي زده شود كه نااميدم كند، 
به همين دليل فضاي مجازي را كنار گذاشتم تا اين اتفاقات نيفتد و خدا 

را شكر به قولي كه داده بودم، عمل كردم. 
در مدتي كه فضاي مجازي را كنار گذاشته بوديد، وسوسه 
نشديد كه برويد و اينستاگرامتان را چك كنيد ببينيد كه 

هوادارانتان چه كامنت هايي گذاشته اند؟ 
خيلي وقت ها در اين مدت مي خواستم به فضاي مجازي سر بزنم اما با 

توجه به قولي كه داده بودم، اين كار را نكردم. 
واكنش مردم پس از موفقيت تان در صفحه شخصي تان در 

اينستاگرام و جالب ترين كامنتي كه هوادارانتان گذاشته 
بودند چه بود؟

جالب ترين كامنتي كه برايم نوشته بودند و نظرم را جلب كرد اين بود 
كه  كاش همه به وعده هايي كه مي دهند عمل مي كردند!

در اين مسابقات بعد از گرفتن 5 طلا، وقتي در مسابقه ششم 
نقره گرفتيد، مصاحبه كرديد و گفتيد كه ش�رمنده مردم 
هستيد كه طلا نگرفتيد، در حالي كه قبل از آن 5 طلا گرفته 
بوديد و ارزش مدال نقره هم كم نبود، عذرخواهي تان با وجود 
كار بزرگتان در حالي بود كه برخي  ورزشكاران با كسب يك 
موفقيت كوچك منت آن را بر سر مردم مي گذارند! برخورد 

شما اما قابل توجه بود و نشانه بزرگ منشي تان. 
دوست داشتم هر هفت ماده اي كه شركت مي كنم، طلا بگيرم چون 
مردم با مدال طلا خوشحال مي شوند و  وقتي سرود ملي كشور نواخته 
مي شود، احساس خوبي به مردم و همچنين خودم منتقل مي گردد. 
به همين دليل وقتي طلا نگرفتم و نقره ش��د ش��رمنده مردم ش��دم. 
موفقيت هايم به خاطر دعاي مردم است و وقتي نتوانستم طلا بگيرم، 

گفتم كه شرمنده شدم. 
اما در ماده آخري كه شركت كرديد، ششمين طلايتان را 
گرفتيد. بعد از آن از علاقه تان به پرسپوليس و فوتبال و 
شش تايي ها صحبت كرديد، نگران نشديد كه حرف هايتان 

واكنش استقلالي ها را به دنبال داشته باشد؟
همه چيز از ويدئويي شروع شد كه بچه هاي خبرنگار در جاكارتا پس از 
كسب مدال طلاي شش��م و ابراز علاقه ام به پرسپوليس گرفتند. به هر 
حال هر كس به يك تيم علاقه دارد و من هم رنگ قرمز را دوست دارم و 
پرسپوليسي هستم. خيلي معدود از هواداران استقلال بودند كه از دست 

من ناراحت شوند و پيام نامربوطي بگذارند. 
بعد از موفقيت بزرگتان در جاكارتا  برنامه تان به طور قطع 
براي پارالمپيك توكيو خواهد بود. شما در پارالمپيك ريو 
و لندن هم به فينال رسيده  و در جمع هشت نفر برتر قرار 
گرفته ايد. حالا با موفقيتي كه در جاكارتا به دست آورده ايد، 
انتظارها از شما بالا رفته است و همه مدال پارالمپيك از شما 

مي خواهند. 
من در پارالمپيك ريو و لندن به فينال رسيدم و در رشته شنا به فينال 
رسيدن افتخار بزرگي است، يعني با توجه به سختي اين كار اين موفقيت 
مانند گرفتن مدال در ساير رشته هاست. ركوردهاي بچه هاي پارالمپيكي 
هم در حد المپيكي هاس��ت. مردم اين قول را از من گرفته اند، من هم 
تلاشم را مي كنم و تمام توانم را مي گذارم به بزرگ ترين افتخار زندگي 

ورزشي ام كه رفتن روي سكوي المپيك است، برسم. 
در اين راه انتظارتان از مس�ئولان چيس�ت؟ ب�راي مدال 
پارالمپيك قطعاً حمايت ها و تداركي كه مسئولان در نظر 

مي گيرند بايد خيلي بيشتر از پاراآسيايي باشد. 
شنا رشته پر مدالي است و اميدوارم مسئولان حمايت كنند. اگر بشود 
من در دو سال يك كمپ خارج از كش��ور اعزام شوم، درصد موفقيت و 
رفتن روي سكو خيلي بيشتر مي شود . اميدوارم مسئولان اين لطف را 

در حق من كنند. 
 براي المپيكي ها اردوهاي خارجي مي گذارند، كوچكترين 
ح�ق بچه ه�اي پارالمپي�ك ب�ا توج�ه ب�ه موفقيت هاي 
خيره كننده شان اين است كه براي آنها هم چنين تداركي 
ديده ش�ود، به خصوص كه بچه ه�اي معل�ول و جانباز با 

كمترين امكانات، بيشترين افتخارات را كسب كرده اند. 
متأسفانه در حق بچه هاي پارالمپيك هميشه ظلم مي شود و بودجه كافي 
در اختيارشان قرار داده نمي شود اما با اين وجود همواره بهترين نتيجه ها 
را گرفته اند. اميدوارم در اين زمينه تجديدنظري شود. البته شرايط پس از 
اينكه بودجه كميته پارالمپيك از المپيك جدا شده، بهتر شده است و روز 
به روز رو به بهبود است. به اميد خدا اين افزايش رسيدگي ها ادامه داشته 

باشد، چون هنوز شرايط براي پارالمپيكي ها ايده آل نيست. 
ش�ما با توجه به موفقيت هايتان يك�ي از الگوهاي جامعه 
معلولان ايران هستيد كه فعل توانستن را صرف كرده ايد، 
چه صحبتي با كساني داريد كه با توجه به شرايط معلوليت 

ممكن است گوشه گير شده باشند و سراغ ورزش نروند. 
با توجه به پوش��ش خوب تصويري بازي هاي پاراآسيايي جاكارتا از سوي 
صداوسيما، خيلي ها به من پيام دادند كه بچه من مشكل شما را دارد و از 
موقعي كه شما اين موفقيت ها را كسب كرده ايد، نوري در دل ما روشن شده 
است و مي خواهيم بچه هايمان آينده اي مثل شما داشته باشند. اين خيلي 
اتفاق بزرگ و مباركي است و واقعاً خوشحالم كه اين اتفاق افتاده و من هم از 
هيچ كمكي به آنها دريغ نمي كنم، تا الان كمك كردم و بعد از اين نيز كمك 
مي كنم. واقعاً اينگونه بچه ها چيزي از بقيه كم ندارند و استعدادشان 

بيشتر از افراد عادي است و مي توانند خودشان را ثابت كنند. 
و س�ؤال آخر. خانواده چ�ه نقش�ي در موفقيت هايتان 

داشتند؟ 
خانواده  كمك زيادي به من كردند. من خيلي وقت ها با توجه به مشكل 
دستم از ورزش زده مي شدم و سراغ تمرين نمي رفتم و وارد مجموعه 
جديدي كه براي اولين بار بود مي خواس��تم تمرين كنم، نمي شدم تا 
نگاه هاي عجيبي به من نش��ود. رفته رفته با قهرماني هايي كه كسب 
كردم، اعتماد به نفسم زياد شد و در حال حاضر ديگر با دستم رفيق 

هستم و به آن افتخار مي كنم.

گفت وگوي »جوان« با شاهين ايزديار ستاره ورزش ايران در بازي هاي پاراآسيايي جاكارتا

شنا را با ترس از آب و بی استعدادی شروع کردم!
يك نفر كامنت برايم گذاشت كه كاش همه مثل تو به وعده هايشان عمل می كردند

من براي اين مس�ابقات خيلي س�ختي كش�يدم 
و ق�ول داده ب�ودم در جاكارت�ا جب�ران مي كنم. 
تمرين هاي بسيار س�ختي را انجام داده بودم و به 
خودم شك نداشتم كه بهترين نتيجه را مي توانم 
بگي�رم. البته مس�ابقه اس�ت و قاب�ل پيش بيني 
نيست و هزار و يك اتفاق ممكن است در آن بيفتد
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